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خالد حنفي في زيارة مجلس أمناء تمكين القدس للبحرين ولقاء الملك حمد بن عيسى آل خليفة: للقدس رمزية كبيرة وتوفير مقومات صمود 
الشعب الفلسطيني واجب أساسي

شارك أمين عام اتحاد الغرف العربية، الدكتور خالد حنفي، في الزيارة التي قام بها 
القدس  القدس برئاسة رئيس مجلس أمناء صندوق ووقفية  وفد مجلس أمناء تمكين 
صاحب السمو الأمير تركي الفيصل، إلى مملكة البحرين، خلال الفترة 15 و 16 

نيسان )ابريل( 2024.
واستقبل ملك البحرين حمد بن عيسى بن سلمان آل خليفة، في قصر الصافرية في 
المنامة، رئيس صندوق تمكين القدس صاحب السمو الملكي الأمير تركي بن فيصل 
بن عبد العزيز آل سعود، وذلك على رأس وفد من مجلس الصندوق )تمكين القدس(، 

وبحضور أمين عام الاتحاد الدكتور خالد حنفي. 
تأسس  الذي  القدس  ووقفية  صندوق  أهداف  عن  البحرين  ملك  أمام  الوفد  وتطرّق 
بموجب قرار من مجلس إدارة صندوق التضامن الإسلامي للتنمية وبموجب الشراكة 
مع صندوق ووقفية القدس كصندوق استئماني ووقفي لدى البنك الإسلامي للتنمية، 
يسعى لدعم مدينة القدس وتمكين أهلها اقتصاديا واجتماعيا من خلال تمويل مشاريع 
الشعب  معاناة  تخفيف  في  الصندوق  يسهم  كما  الفقر.  ومكافحة  والتنمية  التمكين 
الفلسطيني ويدعم احتياجاته الأساسية في قطاعات التعليم والتنمية والاقتصاد وغيرها، 

ويقع ضمن المبادرات الإنسانية الرامية إلى تخفيف المعاناة عن الفلسطينيين.
ونوّه الوفد إلى سعي القيمّين على "صندوق تمكين القدس" إلى جمع مليار دولار من 
الأمة العربية والإسلامية ومناصري القضية الفلسطينية العادلة، من أجل تحقيق ما 

تحتاجه القدس من مشاريع وخدمات من أجل الحفاظ عليها وحماية مصالح أهلها.
وعقد خلال الزيارة اجتماع مشترك للجنة تمكين القدس برئاسة سمو الأمير تركي 
الفيصل، مع رجال الأعمال البحرينيين والجمعيات الخيرية والتجار في فندق "فور 
الفلسطيني  للشعب  وتضامن  دعم  رسالة  بعث  إلى  الاجتماع  سيزون"، حيث هدف 
الشقيق لما يتعرّضون له من إبادة، والدفع نحو إيجاد السبل والوسائل التي تمكّنهم 
في أرضهم. وجرى التأكيد على رفض ما يجري في الأراضي الفلسطينية على يد 
الاحتلال الاسرائيلي من حصار وتجويع واستيطان جائر، مطالبين بتطبيق القرارات 

الدولية التي تنصّ على حق الشعب الفلسطيني في العيش بكرامة على أرضه. 
وأكّد أمين عام اتحاد الغرف العربية، الدكتور خالد حنفي، خلال اللقاءات والاجتماعات 
على أنّ "للقدس قدسيةّ كبيرة في وجدان وقلوب العرب مسلمين ومسيحيين، حيث 

القدس  أنّ "رمزية  إلى  الفلسطينية"، لافتا  القضية  أساسيا في  تعتبر رمزا ومحورا 
ناشئة من جهتين، الاولى القداسة الخاصة لهذه المدينة سواء لدى المسلمين باعتبارها 
أولى القبلتين، وكذلك بالنسبة للمسيحيين، والثانية هي المظلومية التي تتعرّض لها 
منذ عقود طويلة من جانب الاحتلال الإسرائيلي الذي يحاول تهويد القدس وسلخها 

من عروبتها الأصيلة".
وقال: "نرفض بشكل قاطع ما يتعرّض له الفلسطينيون من اعتداء ممنهج ومستمر 
على قطاع غزّة منذ 7 تشرين الأول 2023، حيث يتعرّض أهلنا في القطاع إلى 
حصار وقتل وتجويع وتشريد، في ظل صمت عالمي مريب، وهو ما يحمّلنا مسؤولية 
معنوية واخلاقية تجاه أهلنا في فلسطين، من أجل دعمهم والعمل على توفير مقومات 

صمودهم في أرضهم".
العام أنّ "مجلس إدارة اتحاد الغرف العربية بدورته )133( التي  وأوضح الأمين 
عقدت في الكويت عاصمة دولة الكويت بتاريخ 2022-11-8، أدرج على جدول 
والقطاع  الاتحاد  رؤية  يبينّ  ما  وهو  القدس  ووقفية  دعم صندوق  موضوع  أعماله 
الخاص في الدول العربية في توضيح دور الصندوق وجهوده المبذولة لدعم مدينة 

القدس الصامدة في وجه الاعتداءات الصهيونية وإعادة إعمارها".
إلى ذلك، استقبل سمو الشيخ ناصر بن حمد آل خليفة، ممثل جلالة الملك للأعمال 
الإنسانية وشؤون الشباب صاحب السمو الملكي الأمير تركي الفيصل بن عبد العزيز 
آل سعود رئيس مجلس أمناء صندوق ووقفية القدس وأعضاء مجلس أمناء صندوق 
تمكين القدس، وذلك على هامش استضافة مملكة البحرين للاجتماع الثالث لمجلس 
ووفد  الفيصل  تركي  الأمير  وأقيم عشاء على شرف  القدس.  تمكين  أمناء صندوق 

مجلس أمناء تمكين القدس، في قصر سمو الشيخ ناصر بن حمد آل خليفة.
تجدر الإشارة إلى أنّ صندوق ووقفية القدس هيئة مستقلة غير ربحية، تأسست بهدف 
تمكين وتعزيز صمود الشعب الفلسطيني في القدس، والعمل على تحقيق التنمية في 
والصمود  الوطنية  الهوية  يحافظ على  بما  المقدسة،  المدينة  في  المختلفة  القطاعات 

الفلسطيني في القدس.
المصدر )اتحاد الغرف العربية(



The Secretary-General of the Union of Arab Chambers, Dr. 
Khaled Hanafi, participated in the visit of the delegation of the 
Board of Trustees of Tamkeen Al-Quds headed by the Chairman 
of the Board of Trustees of the Al-Quds Fund and Endowment, 
His Highness Prince Turki Al-Faisal, to the Kingdom of Bahrain, 
during the period 15 and 16 April 2024.
The King of Bahrain, Hamad bin Isa bin Salman Al Khalifa, 
received at Al-Safriya Palace in Manama, the Chairman of the 
Jerusalem Empowerment Fund, His Royal Highness Prince Turki 
bin Faisal bin Abdulaziz Al Saud, at the head of a delegation 
from the Fund's Board (Tamkeen Al-Quds), and in the presence 
of the Secretary-General of the Union, Dr. Khaled Hanafi.
The delegation touched before the King of Bahrain about the 
objectives of the Al-Quds Fund and Endowment, which was 
established by a decision of the Board of Directors of the Islamic 
Solidarity Fund for Development and under the partnership with 
the Al-Quds Fund and Endowment as a trust and endowment 
fund at the Islamic Development Bank, which seeks to support 
the city of Jerusalem and empower its people economically and 
socially by financing empowerment, development, and poverty 
control projects. The Fund also contributes to alleviating the 
suffering of the Palestinian people and supports their basic needs 
in the sectors of education, development, economy, and others, 
and falls within the humanitarian initiatives aimed at alleviating 
the suffering of Palestinians.
The delegation noted that the curators of the "Jerusalem 
Empowerment Fund" seek to raise one billion dollars from the 
Arab and Islamic nation and supporters of the just Palestinian 
cause, in order to achieve the projects and services that Jerusalem 
needs in order to preserve it and protect the interests of its people.
During the visit, a joint meeting of the Jerusalem Empowerment 
Committee, chaired by His Royal Highness Prince Turki Al-
Faisal, was held with Bahraini businessmen, charities, and 
merchants at the Four Seasons Hotel, where the meeting aimed 
to send a message of support and solidarity to the brotherly 
Palestinian people for the genocide they are subjected to, 
and to push for ways and means to enable them in their land. 
They stressed the rejection of the siege, starvation, and unjust 
settlements taking place in the Palestinian territories at the hands 
of the Israeli occupation, calling for the implementation of 
international resolutions that stipulate the right of the Palestinian 
people to live in dignity on their land.
The Secretary-General of the Union of Arab Chambers, Dr. 

Khaled Hanafi, stressed during the meetings that "Jerusalem has 
great sanctity in the conscience and hearts of Arabs, Muslims 
and Christians, as it is considered a symbol and a key axis in 
the Palestinian cause," pointing out that "the symbolism of 
Jerusalem arises from two sides, the first is the special sanctity of 
this city, both for Muslims as the first of the two qiblas, as well 
as for Christians, and the second is the oppression that it has been 
subjected to for many decades by the Israeli occupation, which is 
trying to Judaize Jerusalem and strip it of its authentic Arabism."
He said: "We categorically reject the systematic and continuous 
attack on the Gaza Strip by the Palestinians since October 7, 
2023, where our people in the Gaza Strip are subjected to siege, 
killing, starvation, and displacement, in light of the suspicious 
global silence, which holds us a moral and moral responsibility 
towards our people in Palestine, in order to support them and 
work to provide the elements of their steadfastness in their land."
The Secretary-General explained that "the Board of Directors of 
the Union of Arab Chambers at its 133rd session, which was 
held in Kuwait, the capital of the State of Kuwait on 8-11-2022, 
included on its agenda the issue of supporting the Jerusalem 
Fund and Endowment, which shows the vision of the Union and 
the private sector in the Arab countries in clarifying the role of 
the Fund and its efforts to support the steadfast city of Jerusalem 
in the face of Zionist attacks and its reconstruction."
In addition, His Highness Shaikh Nasser bin Hamad Al Khalifa, 
Representative of His Majesty the King for Humanitarian Work 
and Youth Affairs, received HRH Prince Turki Al-Faisal bin 
Abdulaziz Al Saud, Chairman of the Board of Trustees of the 
Jerusalem Empowerment Fund and members of the Board of 
Trustees of the Jerusalem Empowerment Fund, on the sidelines 
of the Kingdom of Bahrain's hosting of the third meeting of 
the Board of Trustees of the Jerusalem Empowerment Fund. 
A dinner was held in honor of Prince Turki Al-Faisal and the 
delegation of the Board of Trustees of Tamkeen Al-Quds, at the 
Palace of His Highness Shaikh Nasser bin Hamad Al Khalifa.
It is worth noting that the Jerusalem Fund and Endowment is 
an independent, non-profit body, established with the aim of 
empowering and strengthening the steadfastness of the Palestinian 
people in Jerusalem, and working to achieve development in 
the various sectors in the Holy City, in a way that preserves the 
national identity and Palestinian steadfastness in Jerusalem.
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